
 
 
 
 
 

Introducció del President Josep Oriol Sala a la presentació de 
Resultats de l’Exercici 2017 

 
 
Bon dia a tothom i moltes gràcies per assistir a la nostra presentació de 
resultats de l’exercici 2017.  
 
Voldria començar recordant que aquest darrer any ha estat molt important per a 
Caixa d’Enginyers, doncs hem celebrat el nostre cinquantè aniversari, una fita 
que, com podreu imaginar, ens omple d’orgull i que hem volgut celebrar amb 
els nostres socis i amb l’equip humà que en forma part. 
 
Ser on som avui, ha estat el resultat de l’aposta pels nostres valors i pel 
nostre model cooperatiu, on el soci és alhora client i propietari de l’entitat. En 
aquest sentit, al llarg d’aquestes cinc dècades, hem prioritzat sempre el servei 
als socis i el nostre èxit rau, en gran mesura, en haver treballat sempre amb 
honestedat i buscant la qualitat dels nostres actius, per garantir-los la màxima 
seguretat possible. 
 
2017 no ha estat un any fàcil, i si hagués de destacar uns adjectius per 
descriure la nostra actuació durant l’exercici seria prudència, mesura i 
temperància. Una prudència que ens ha portat a preservar el nostre enfoc de 
gestió del risc en tot moment; fet especialment rellevant el darrer trimestre de 
l’exercici, adoptant un posicionament pensant en el millor pels nostres socis i 
per a l’Entitat i en línia amb les bases institucionals que regulen el sistema 
financer. 
 
També ha estat un any especial perquè hem sobrepassat els 160.000 socis, 
reflex de la consolidació del nostre projecte. Això ens demostra que, cada 
vegada més, la societat està amatent i compromesa amb l’economia social i el 
cooperativisme. 
 
Voldria recordar que és precisament el fet de ser una cooperativa el que ens 
diferencia de moltes altres entitats de serveis financers.  Per a nosaltres els 
socis són el més important, i el centre de tota la nostra activitat.  Comptar amb 
la seva confiança és imprescindible i el principal objectiu de tots els que 
formem Caixa d’Enginyers. 
 
I després de 50 anys de vida em sembla oportú revisar el que ens ha permès 
estar on som, i dins del model cooperatiu. 
 
En aquests 50 anys hem anat superant els riscos econòmics, polítics i socials 
als quals ens hem enfrontat mantenint, a més, des de l'inici de l'última crisi 
financera, creixements espectaculars pel que fa al nombre de socis, 
recursos gestionats i solvència, acompanyat de resultats. Resultats que 
nosaltres mesurem amb el nivell de satisfacció del soci, primordialment, i 
financers, com a factor necessari però relacionat amb l'anterior. 



 
 
 

 
La nostra cooperativa – Caixa d'Enginyers –, al llarg dels seus 50 anys 
d'història mai ha entrat en qüestions polítiques, ni ha tingut polítics en els 
seus Òrgans de Govern, permetent que les nostres decisions fossin sempre de 
caràcter estrictament financer i amb criteris de gestió en favor del soci. 
Sempre hem gestionat el risc amb criteri professional, no havent entrat en 
hipoteques sobrevalorades, clàusules sol, preferents o crèdit promotor, 
sempre amb una gestió transparent per a respondre a la confiança dels nostres 
socis. 
 
Som una Caixa cooperativa arrelada als territoris en què estem presents, una 
cooperativa de serveis financers i asseguradors que es deu exclusivament 
als seus socis allà on siguin. Amb les nostres decisions només pretenem 
acompanyar als nostres socis permanentment, independentment de la seva 
localització, origen i diversitat de pensament. 
 
Seguir el que fa la majoria mai ha estat una opció per a Caixa d'Enginyers, ja 
que tenim pensament -i acció- propis derivats del nostre focus en els socis, 
amb els condicionants del nostre model jurídic, social i econòmic, que com a 
entitat cooperativa és diferencial al de les societats de capital.  
 
En aquest període de crisi des de 2008 ens hem guiat per preservar sempre el 
patrimoni dels nostres socis, donar-los el millor servei i un ventall de 
productes i serveis bancaris i parabancaris, i mantenint una posició 
d'extraordinària fortalesa, com segueixen mostrant a dia d'avui els nostres 
principals indicadors. 
 
Caixa d'Enginyers s'ha adaptat sempre als esdeveniments per complir amb la 
seva raó de ser: prestar serveis d'acord al nostre model cooperatiu i el flux de 
finançament als socis, dins de les nostres línies de solvència, liquiditat i 
qualitat dels actius. 
 
Com a cooperativa financera formem part de la EACB (European Association 
of Co-operative Banks). De fet, durant el 2017 vam ser els amfitrions de la 
celebració del Consell de la EACB que, per primera vegada, es celebrava a 
Espanya, i ho feia  a Barcelona, amb motiu del nostre aniversari. Aquesta 
trobada va servir per reafirmar el nostre model de banca. Enfoc que té com 
arrels el foment de l’economia cooperativa, les pimes, la banca de proximitat i 
el desenvolupament social.  
 
A Europa, la banca cooperativa suposa ja un 20% del mercat amb més de 
200 milions de clients, i en alguns països la quota de finançament a las PIMEs 
és superior al 30%. 
 
La banca cooperativa centra l'atenció en les necessitats de les famílies i les 
petites i mitjanes empreses i prioritza l'interès general i el bé comú per sobre 
d'interessos particulars, contribuint al desenvolupament territorial i sectorial. 
 



 
 
 

 
Amb la crisi del sector bancari, els bancs cooperatius europeus han sabut 
mantenir la seva estabilitat i fugir dels riscos; la pràctica totalitat dels mateixos, 
a Europa i tots a Espanya (un total de 62), han superat la crisi sense 
necessitat de recórrer a els rescats dels seus respectius governs, - és a dir 
dels contribuents - facilitant, a més, crèdit a particulars i empreses en èpoques 
complexes per a ells. 
 
I precisament és aquest model i la nostra manera d’exercir aquesta 
responsabilitat amb la societat el que ens ha permès superar riscos econòmics, 
polítics o socials al llarg de la nostra història. Per això, al mes de febrer 
d’aquest any vaig ser convidat per la Presidenta del Congrés, a comparèixer en 
la Comisión de Investigación de la Crisis Financiera en España del 
Congreso de los Diputados de Madrid,  com a exemple d’entitat que ha 
superat amb èxit aquesta època tan complicada pel sector i el país.   I vaig tenir 
l’oportunitat d’explicar el nostre model cooperatiu i de gestió, i la seva evolució i 
resistència durant la crisi. 
 

El nostre gran secret és salvaguardar la confiança dels socis, buscant 
relacions a llarg termini, i gestionant els paràmetres bancaris: solvència, 
liquiditat i qualitat dels actius, la qual cosa ens atorga estabilitat financera. 
 
El nostre model de creixement orgànic preserva la nostra cultura de relació 
amb el soci, que ens ho agraeix facilitant-nos el creixement (el 72% de les altes 
de socis vénen per recomanació). 
 
Mai hem tancat una oficina i gestionem de l'ordre de 200 milions d'Euros en 
volum de negoci mitjà per oficina. 
 
Tot això ens ha conduït a obtenir un índex NPS (Net Promote Score, 
segons STIGA) l’any 2017 del 44,7% en comparació amb la mitjana del sector 
que va resultar +0.1%. Aquest índex ens indica la lleialtat dels socis i el seu 
potencial de creixement. 
 
Molt recentment també l'OCU ens ha nominat com a segona entitat financera 
a Espanya en nivell de satisfacció dels seus clients. 
 
És a dir, hem transitat per la crisi construint futur, ampliant els nostres 
serveis i la base de socis, absorbint els requisits regulatoris i en un sector 
bancari immers en un procés de concentració on, fins i tot, semblava no estar 
de moda no fusionar-se. 
 
I aquesta actitud ha estat coneguda al mercat, i ens ha impulsat a majors 
creixements que abans de la crisi. 
 
Tot això, per descomptat, acompanyat dels criteris de gestió que hem aplicat. 
 
Haig d'afegir que al llarg d'aquest període de transformació financera, el 



 
 
 

concepte d'Entitat Financera Cooperativa, i el seu caràcter social, navega 
cada vegada amb més vents favorables en la societat actual. 
 
 
Arribats a aquest punt, voldria ressaltar algunes de les fites que hem 
aconseguit aquest 2017: 
 
La primera fita ha estat evolucionar els darrers 10 anys, des de l'inici de la 
crisi el 2008 fins el 2017, creixent un 72% en nombre de socis, un 74% en 
volum de negoci, un 34% en concessió de crèdit, un 179% en resultat net, i tot 
això amb una morositat continguda, una liquiditat excel·lent i un ràtio de capital 
actual (CET1) per sobre de 16. 
 
I respecte al 2016, el número de socis ha augmentat un 12,49%, concretament 
un 14% a Catalunya i un 8% a la resta d’Espanya, situant-nos per sobre dels 
160.000, i això ens demostra que la societat està cada cop més compromesa 
amb l’economia social i el cooperativisme. 
 
Voldria destacar també que aquest 2017 hem gestionat un volum de negoci 
superior als 5.750 milions d’euros, el que suposa un important creixement. 
 
Després, Joan Cavallé, el nostre Director General, ens presentarà 
detalladament els resultats del negoci del Grup Caixa d’Enginyers en 2017, i 
comparativa amb el sector. 
 
En quant a altres aspectes qualitatius, el 2017 hem obert 3 noves oficines, 
que ens permetran donar un servei més pròxim als nostres socis: a València 
hem estrenat un nou concepte d’oficina pels nostres socis més joves, 
ImaginaLab, situada al Campus de la UPV, a banda, hem ampliat l’oficina 
principal. Les altres dos oficines les hem obert a Terrassa i a Mataró.  
 
L’acord amb Mútua General de Catalunya és un dels altres aspectes 
rellevants del 2017. Hem tancat un conveni de col·laboració pel qual la nostra 
entitat podrà obrir oficines clarament identificades a les dependències de la 
Mútua. De fet, les obertures de Terrassa i Mataró han estat la prova pilot d’una 
iniciativa que, posteriorment, podria fer-se extensiva a la resta d’oficines de la 
Mútua General de Catalunya, situades en 21 poblacions.  
 
La nostra mirada a la banca cooperativa a nivell europeu ens ha portat a 
signar un acord de col·laboració amb Crédit Coopératif, entitat francesa que 
enguany compleix 125 anys i que és una referència del sector bancari 
cooperatiu. Aquesta col·laboració se centrarà en fomentar projectes relacionats 
amb l'economia social, la internacionalització d'entitats cooperatives, pimes i 
empreses, a través del seu finançament i la comercialització de vehicles 
d'inversió socialment responsable (ISR).  A més ens permetrà compartir bones 
pràctiques i coneixements per potenciar el nostre creixement i l’assessoria als 
socis. 
 



 
 
 

En el marc de la transferència i protecció al consumidor, i tenint en compte la 
regulació existent, hem seguit desenvolupant el nostre programa d’educació 
financera pels nostres socis. Per això a inicis de 2017 vam llançar els 
Quaderns de Finances i Assegurances.  
 
Per altra banda, hem iniciat aquest 2017 una col·laboració amb el projecte de 
l’Observatori de Divulgació Financera, que impulsa l’Institut d’Estudis 
Financers. 
 
La nostra vocació de responsabilitat es trasllada també a l’aposta per l’oferta de 
productes socialment responsables i que tenen en compte criteris de 
sostenibilitat i mediambientals, amb un important focus en la lluita contra el 
canvi climàtic, com són el fons d’inversió CI Environment ISR, FI, i el CI 
Climate Sustainability ISR, PP, el primer pla de pensions en el marc espanyol 
que té com a objectiu d’inversió empreses que contribueixin a la prevenció del 
canvi climàtic. A banda, seguim apostant pels projectes que apliquen criteris 
d’ecologia i sostenibilitat amb el préstec ECO. De fet, estem totalment alineats 
amb el pla d’acció que la Comissió Europea va presentar, el passat 8 de març, 
que busca que el sistema financer recolzi una economia baixa en carboni.  
 
Voldria també posar en valor la tasca desenvolupada per la Fundació Caixa 
d’Enginyers: el 2017 hem tancat nous convenis amb diverses entitats, entre 
elles, la Universitat Autònoma de Barcelona, la Universitat de Deusto o ESADE, 
amb qui vam presentar un estudi sobre el càlcul de la petjada de carboni. Hem 
seguit apostant per la innovació, l’emprenedoria i l’educació atorgant la Beca 
Isabel Trabal o amb el concurs Ideas Making Point... tot plegat per retornar a la 
societat tot allò que ens dóna. 
 
Vull destacar que 2017 ha estat l’exercici de consolidació del Pla Estratègic 
Impulsa 2019.  
 
El nostre model de creixement es basa en la solvència i la liquiditat de 
l'Entitat, en l'augment del negoci recolzat en tot el potencial del Grup Caixa 
d'Enginyers, l'increment del nombre de socis i en l'increment de l'eficiència 
operativa, a més de potenciar també la Responsabilitat Social Corporativa. 
 
Estem en el bon camí per tal de complir els objectius fixats en el Pla Estratègic i 
pels quals seguirem treballant aquest any. 
 
I sabem quin és el nostre repte:  
 
NO ÉS SER UNA ENTITAT GRAN, SINÓ UNA GRAN ENTITAT, AL SERVEI 
DELS NOSTRES SOCIS COOPERATIUS. 
 
I sense més, passo la paraula al nostre Director General, Joan Cavallé. 
 
Moltes gràcies. 


